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Patrím k  nim. K  deťom, ktoré sa 
koncom sedemdesiatych rokov 

sťahovali s  rodičmi na holé sídlisko, 
ktorému vládli len panely, ani chod-
níky ešte neboli. Mala som 5 rokov, 
sťahovanie si nepamätám. Ale to, ako 
sme sa neskôr celý deň hrávali v na-
šom ´účku´, už áno. Celý deň sami 
s  kamarátmi na dvore, domov sme 
vždy zbehli len pre mastný chlieb 
a  napiť sa. Vybíjaná a  skákanie cez 
gumu do nemoty, rozprávanie hrôzo-
strašných historiek „na rúrach“. 

A  keď otec večer zapískal z  lodžie, 
- lodžia je to, Ingrid, lodžia, žiad-
ny balkón, hovorieval - vedeli sme, 
že treba bežať domov. Sedávali sme 
na prašiakoch, v blízkom lesíku sme 
si stavali bunkre a  hrali sa na rodi-

ny. Keď napadol sneh, a on napadol, 
spúšťali sme sa z  malého kopca na 
hrádzi alebo sme si pri škole na mini 
kopčeku urobili ľadovú dráhu. Keď 
si dnes spomeniem, ako sme vyliezli 
na strechu vedľajšieho 12-poschodo-
vého paneláku, pretože sa to dalo, - 
rebrík ani vstup neboli zabezpečené, 
- a fascinovane pozerali dolu... Vedieť 
to mama, asi sa zblázni, ale vtedy nás 
rodičia zďaleka neopatrovali tak ako 
dnes my svoje deti...

Spomienky Petržalčanov na  
detstvo nájdete na strane 10-11  

V marci 1973 bolo schválené územné rozhodnutie 
a 2. apríla 1973 sa začalo s výstavbou nového sídliska. 
Oslovili sme Petržalčanov, ktorí tento rok oslavujú 
polstoročnicu a vďaka spomienkam sme sa spoločne 
vrátili v čase. Do krásneho detstva, hoci sa odohrávalo 
„na paneloch a rúrach“. 

Roh Pečnianskej 
nevyrieši ani 
zavedenie PAAS 
Začiatkom jesene sa spustí mestský 
parkovací systém na Dvoroch 5 a 6 
a Šustekovej, vrátane celej časti okolo 
polikliniky.

Futbalisti majú 
problém
Športová hala v areáli školy na Pan-
kúchovej sa stavať bude, hoci zatiaľ 
stále nie je jasné, na akom mieste.

Prečo v Petržalke 
nemáme fontány?
„Najväčšia mestská časť mala smolu. 
Ružinov, ktorý voláme aj štvrťou fon-
tán, bol už takmer dokončený, keď sa 
Petržalka len začínala stavať,“ hovorí 
architekt Martin Zaiček.

Študenti vytvorili 
virtuálnu „vizitkáreň“
To už 17-roční stredoškoláci zo SPŠE 
Hálova robia biznis a zarábajú peniaze?
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50 rokov novej Petržalky

Keď som pred pár rokmi zare-
gistrovala stránku Bratislava 
a  jej Premeny na Facebooku, 
bola som očarená ako dokázali 
spojiť minulosť s  prítomnos-
ťou. Ich porovnávacie fotogra-

fie ma vrátili v  čase viac ako 
akékoľvek iné predtým. Nie-
koľko nám poskytli aj k  nášmu 
spomienkovému článku k  50. 
výročiu novej Petržalky. Veľká 
vďaka!

Pohľad z Pankúchovej, kedysi Zikovej
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Dôvodom je daňový bo-
nus, rast cien energií, 

inflácia aj zákonom dané 
zvyšovanie platov vo verej-
nej správe. Bežné výdavky 
zhltnú z  rozpočtu takmer  
55 miliónov eur! Navyše bolo 
na krytie zvýšených bežných 
výdavkov potrebné zapojiť aj 
rezervný fond, a  to na opra-
vu a  obnovu komunikácií  
(315 500 eur), na plaváreň 
(211 000 eur)a na obecné 
byty (606 557 eur), ktoré po-
trebujeme rekonštruovať naj-
mä pre učiteľov.

Aj kapitálové výdavky sú 
kryté najmä z  rezervného 
fondu. Najväčšou investíciou 
tohto roka je výstavba verej-
nej športovej haly na Pankú-
chovej. (viac na str. 8). Z  1,5 
milióna je na ňu vyčlenených 
500-tisíc eur, ďalších 354 000 
eur je na dokončenie oválu 
ZŠ Gessayova, detského ih-
riska Haanova a  nedokonče-
nú športovú infraštruktúru. 
Bežecká dráha na Turnian-
skej, ktorá sa mala rekonštru-

ovať tento rok, v  rozpočte 
zatiaľ nie je. 

Mestská časť plánuje inves-

tovať financie aj do nákupu 
strojov a  zariadení, ktorými 
bude vo vlastnej réžii opravo-
vať komunikácie a  udržiavať 
čistotu. Ide o 199 000 eur na 
nákup pásoveho finišera, vib-
račného valca a  rekonštruk-
ciu Lenárdovej a  - 100 000 
eur na univerzálny stroj 
Avant, sypač, búracie kladivo, 
zváračku a  zdvihák. Ďalších 

55 000 je určených na projek-
tovú dokumentáciu spojenú 
s  rekonštrukciou bazéna na 
ZŠ Pankúchova, 76 062 eur 
na rekonštrukciu pobočky 
miestnej knižnice na Vavilo-
vovej, 65 000 eur na kame-
rový systém a  výťah v  byto-
vom dome na Medveďovej a   
70 000 eur na energetický audit.

Na dokončenie už staveb-

Slovo  
šéfredaktorky

Oživte spomienky
Nová Petržalka bude 
oslavovať 50 rokov. Chá-
pem, že pamätníci, ktorí 
zažili tú starú, ešte s  ro-
dinnými domami a  mar-
huľovými ovocnými sad-
mi, moc dôvodov na osla-
vu nenájdu. Sídliskové 
deti zo sedemdesiatych 
a  osemdesiatych rokov, 
to majú inak. 
Detstvo je krásny čas, aj 
bez spomienkového opti-
mizmu. A  môže to byť aj 
detstvo na rúrach a na pa-
neloch. Minimálne to ho-
voria spomienky Petržal-
čanov, ktorí ho zažili. (viac 
na str. 10) Keď som ich pre-
pisovala, mala som občas 
až slzy v očiach. A keď som 
potom kráčala ulicami 
Petržalky, dávno zabud-
nuté príbehy znova ožili. 
Aha, tak v  tejto jame sa 
hrávala Denisa a cez tieto 
balkóny preliezala Heňa. 
Spomienky iných vyťaho-
vali z  mysle aj moje vlast-
né, uložené kdesi hlboko. 
V  lesíku, kde Rasťo „lovil“ 
rosničky, som ja nazbiera-
la mame celú kyticu kve-
tov medvedieho cesnaku. 
Z  lásky. Nechápala som, 
prečo nie je nadšená, keď 
ich po príchode z  roboty 
našla doma vo váze. Byt 
sme vetrali ešte tri dni... 
Som presvedčená, že keď 
si momentky Petržalčanov 
na prvé roky sídliska pre-
čítate, vyjavia sa vám aj 
vaše vlastné. Budeme radi, 
ak sa o  ne s  nami podelí-
te. Veď, ako lepšie osláviť 
výročie ako oživením spo-
mienok? 
 Ingrid Jarunková
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Dovolenka 
a pracovné 
právo II.
V predošlom článku sme sa
venovali základným ustanove-
niam Zákonníka práce o dovo-
lenke. Na článok nadviažeme a
budeme sa venovať spoločným
ustanoveniam Zákonníka práce
o dovolenke.
Zamestnávateľ môže určiť
zamestnancovi čerpanie dovolen-
ky, aj keď dosiaľ nesplnil pod-
mienky na vznik nároku na dovo-
lenku, ak možno predpokladať, že
zamestnanec tieto podmienky
splní do konca kalendárneho roka,
v ktorom dovolenku čerpá, alebo
do skončenia pracovného pomeru.
Čerpanie dovolenky by mal v
zmysle zákona určovať zamestná-
vateľ tak, aby si zamestnanec
mohol dovolenku vyčerpať spra-
vidla vcelku a do konca kalendár-
neho roka. Pri určovaní dovolenky
je potrebné prihliadať na úlohy
zamestnávateľa a na oprávnené
záujmy zamestnanca. Zamestná-
vateľ je povinný určiť zamestnan-
covi čerpanie aspoň štyroch týž-
dňov dovolenky v kalendárnom
roku, ak má na ne nárok, a ak
určeniu čerpania dovolenky ne-
bránia prekážky v práci na strane
zamestnanca. Ak sa poskytuje
dovolenka v niekoľkých častiach,
musí byť aspoň jedna časť najme-
nej dva týždne, ak sa zamestnanec
so zamestnávateľom nedohodne
inak. Čerpanie dovolenky je
zamestnávateľ povinný oznámiť
zamestnancovi aspoň 14 dní
vopred. Obdobie môže byť výni-
močne skrátené so súhlasom za-
mestnanca. Za časť dovolenky,
ktorá presahuje štyri týždne
základnej výmery dovolenky,
ktorú zamestnanec nemohol
vyčerpať ani do konca nasledujú-
ceho kalendárneho roka, patrí za-
mestnancovi náhrada mzdy v
sume jeho priemerného zárobku.
Za nevyčerpané štyri týždne zák-
ladnej výmery dovolenky nemôže
byť zamestnancovi vyplatená
náhrada mzdy, s výnimkou, ak si
túto dovolenku nemohol vyčerpať
z dôvodu skončenia pracovného
pomeru. JUDr. Dionýz Stehlík

JUDr. Pavel Jurek
0917/822 723

Dispečerov
mesta spoznáte
jednoduchšie
BRATISLAVA
Dispečing bratislavského
magistrátu má dva nové slu-
žobné automobily, ktoré budú
slúžiť pracovníkom dispečin-
gu z oddelenia správy komu-
nikácií na lepšie a operatívnej-
šie zasahovanie.
Služobné autá sú určené na efek-
tívnejšie zabezpečovanie kon-
troly verejných priestranstiev a
operatívnejší zásah v teréne pri
mimoriadnych udalostiach.
Automobily sú ľahko rozpozna-
teľné, pretože sú označené
logom mesta a mestskými far-
bami. 
Bratislavský magistrát kúpil dve
vozidlá, obe sú v bielej farbe a s
logom mesta Bratislavy,  za pri-
bližne 20-tisíc eur. Vozidlá sú
vybavené sú majákom a výstraž-
ným osvetlením na zadnom
okne s nápisom Správa komuni-
kácií, kde je uvedený aj telefo-
nický a e-mailový kontakt na
dispečing mesta na oddelení
správy komunikácií. 
Na uvedené kontakty bude tiež
možné nahlasovať prípadné po-
ruchy na mestských cestách, či
upozorniť na prekážky na mest-
ských komunikáciách alebo na
zníženú zjazdnosť bratislav-
ských ciest. (kk)

INFORMUJTE SA TU:
Antolská 4, Bratislava 85107 
+421 902 605 900 | info@doktormartin.sk 
www.doktormartin.sk 
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Nevyhadzujte
knihy

darujte ich nám
Kontakt: 0907 701 786

Mirbachov palác je zreštaurovaný
podľa architektúry z 18. storočia
STARÉ MESTO
Zreštaurovanie fasády Mir-
bachovho paláca, ktorý bol v
zlom stave, je hotové. Práce
boli zamerané na obnovu
celkovej fasády, doplnenie
modelácie výzdoby, vytvore-
nie kópií jednotlivých prvkov
podľa originálov a došlo aj
na zlátenie kovových do-
plnkov. Mirbachov palác má
aktuálne vzhľad pôvodnej
architektúry zo 60. rokov 18.
storočia.
Cieľom obnovy fasády bolo
reštaurátorským spôsobom do-
siahnuť čo najlepší technický a

estetický stav fasády vrátane
všetkých jej prvkov. Reštaurá-
torské práce boli zamerané na
obnovu fasády, kamenných
portálov, soklov a ostení,
obnovu drevených okien, dverí
a mreží. 
V rámci reštaurátorských prác
sa upravili kamenné fragmenty,
doplnili modelácie štukovej
výzdoby a chýbajúcich častí
omietkovej vrstvy, vytvorili sa
kópie umelokamennej vázy
odliatím a farebne sa upravili
erbové polia v intenciách
heraldickej farebnosti erbov
grófa Nyára. Tie boli následne

osadené do kartuše tympanónu
paláca. Pozlátili sa kovové
doplnky, napríklad rokajový
štítok, kľučky brán či rokajová
výzdoba mreží balkóna, ktoré
boli zlátené aj v pôvodnej
architektúre paláca. 
Opravené boli okenné krídla,
vstupné brány či kamenné
sokle, ktoré vzhľadom na
veľký rozsah poškodenia
nahradili nové kópie. Obnove-
ný bol aj južný štítový múr
nachádzajúci sa nad susedným
objektom, pričom na tieto práce
bola potrebná horolezecká
technika. (kk)

Kde budú pristavené od 12:00 h do 18:00 h  
kontajnery na nadrozmerný odpad?

DVORY
13.3.2023 – pondelok
Pečnianska 27, Lenardova 2-6, Nobelovo námestie 7-10, 
Gercenova 3, Gercenova medzi 19 a 31, Röntgenova 8-10, 
Wolkrova 3/Macharova roh ulíc
15.3.2023 – streda
Černyševského medzi 21 a 23, Vavilovova 2-16, Mánesovo ná-
mestie 4A, Vlastenecké námestie 7-8, Pifflova 1-11, Wolkrova 17, 
Belinského medzi 8 a 10
17.3.2023 – piatok
Hálova 2-4, Ševčenkova 13-19, Ševčenkova 8-10, Fedinova 2-8, 
Švabinského 16, parkovisko Jiráskova 2-10, Iľjušinova 6

HÁJE
20.3.2023 – pondelok
Mamateyova 28, M.C. Sklodowskej 37, Mamateyova 16, 
Medveďovej 15, Pankúchova 1,Bulíkova medzi 15-17, 
Blagoevova 14-24
22.3.2023 – streda
Šustekova medzi 9-15, Šustekova medzi 25-31, Mlynarovičova 
2-12, Mlynarovičova 14-24, Furdekova 10, Haanova 40, Haanova 
31-41
24.3.2023 – piatok
Lachova 18, Lachova 7, Nám. hraničiarov 19, Gessayova 10, 
Hrobákova 13, Osuského 44, Osuského 3
27.3.2023 – pondelok
Osuského 28, Romanova 23-25, Romanova 28, Ambroseho 
2-12, Rovniankova medzi 14-16, Rovniankova 18-22, Kutlíkova 
7-9

(mh)

„Mám 60 rokov a  napriek 
tomu, že pracujem v  štátnej 
sfére, nedostanem ani cent 
jubilejného príspevku,“ napí-
sala nám učiteľka z  petržal-
skej školy. Pýtali sme sa na 
miestnom úrade, či sú dôvo-
dom škrty v rozpočte.

„Petržalka je jedna z  mála 
samospráv, ktorá ponúka 
zamestnancom miestneho 
úradu zmluvný vzťah v zmys-
le zákonníka práce, teda nie 
„tabuľkové platy,“ vyberáme 
z  odpovede hovorkyne Má-
rie Halaškovej. „Zamestnanci 
majú nárok aj na mimoriad-
nu odmenu za odpracované 
roky - za 10 odpracovaných 
rokov vo výške 300 eur a  za 
každých ďalších 5 odpraco-
vaných rokov zvýšenú o  100 
eur oproti predchádzajúcej 
odmene.“

Pokračuje, že vzhľadom 
na aktuálny výpadok príjmov 
(pre zvýšený daňový bonus 
prišla samospráva o  cca tri 
milióny eur ročne); vyššie 
výdavky (zvyšovanie platov 
v  škôlkach od januára o  10 
a  od septembra o  ďalších 12 
percent ju bude stáť milión 
eur ročne); škrty v  rozpočte 
(kapitálové investície medzi-
ročne poklesli o  11 miliónov 
eur) a  enormné navýšené 
náklady na energie (niekoľ-
konásobné faktúry za elektri-
nu a  najmä za teplo) musela 
mestská časť pristúpiť k viace-
rým úsporným opatreniam aj 
v oblasti mzdových benefitov.

„Je pravda, že z  kolektív-
nej zmluvy po rokovaní so 
zástupcami odborov na rok 
2023 vypadli niektoré príplat-
ky, medzi nimi aj príspevok pri 

dosiahnutí životného jubilea 
či dochádzkový bonus. Na 
druhej strane nejde o  sumy, 
ktoré by zásadne ovplyvnili 
celkové mzdové podmienky 
zamestnanca,“ tvrdí a  do-
dáva, že priemerný plat za-
mestnanca v  petržalskom 
školstve pri porovnaní rokov 
2018 a  2023 narástol takmer  
o  60 %, zatiaľ čo priemerný 
plat petržalského úradníka 
v rovnakom období o 21 %. 

„Ak si máme vybrať me-
dzi prepúšťaním či škrtaním 
miezd a  výkonnostných od-
mien - ako sa deje v mnohých 
iných samosprávach - a zúže-
ním ostatných nenárokova-
teľných benefitov, sme pre-
svedčení, že je lepšie siahnuť 
po zrušení nadštandardných 
všeobecných odmien,“ dodá-
va hovorkyňa.  (in)

Zbavte sa odpadu

Prečo samospráva zrušila jubilejný príspevok?

Napätý rozpočet s minimom investícií
Petržalka bude v tomto roku hospodáriť 
s rozpočtom v sume 57 208 867 eur. Kým 
v predchádzajúcich dvoch rokoch bolo na 
investície na začiatku roka naplánovaných 
vyše 11 miliónov eur, tento rok je to len  
1,5 milióna.

ČÍTAJTE NÁS AJ NA WEBE

www.banoviny.sk

ne realizovanej cyklotrasy 
13 – Rusovská cesta – Lávka 
Einsteinova je vyčlenených 
40-tisíc eur. Skolaudovaná 
bude na jar. Poslanci nemali 
v rozpočte príliš z čoho ube-
rať, „vzali“ však 15-tisíc eur 
z  propagácie mestskej časti, 
plus 15-tisíc eur pôvodne ur-
čených na parkovaciu politiku 
a „venovali“ ich na obstaranie 
projektovej dokumentácie pre 
cyklotrasy. 

V tejto oblasti totiž Petržal-
ka príliš nenapreduje. V  In-
terpelácii požiadala poslanky-
ňa Zuzana Kolman Šebestová 
o informáciu, koľko cyklotrás 
bolo zrealizovaných Petržal-
kou za posledné štyri roky. 
V odpovedi sa spomína práve 
cyklotrasa 13, s dodatkom, že 
cyklotrasu 04 prevzal magis-
trát.

Minulý rok sa mala naprí-
klad zrealizovať cyklotrasa 
č.19 - Jiráskova – ŽST Petr-
žalka. V  materiáli o  kontrole 
plnenia uznesení sa píše, že 
„referát investičných činnos-
tí koncom roka 2022 podal 
žiadosti o  stavebné povole-
nie. Doposiaľ sa však neusku-
točnilo písomné hlasovanie 
vlastníkov BD na Fedinovej 
ulici, cez ktorú (popod pod-
chod) by mala cyklotrasa 
prechádzať. Hlasovanie by sa 
malo uskutočniť v najbližších 
dňoch. K cyklotrase zatiaľ ne-
bolo dané ani stanovisko ma-
gistrátu, nakoľko magistrát 
práve v tejto oblasti navrhuje 
určiť pešiu zónu. Sú potrebné 
ďalšie rokovania s  magistrá-
tom“. A  čo plánuje Petržalka 
zrealizovať v  oblasti cyklot-
rás tento rok? „Chceli by sme 
prepojiť existujúce cyklotrasy, 
napríklad s  označením 26, 
27 a  30,“ píše sa v  odpovedi 
poslankyni.

„Z návrhu rozpočtu na 
všetky tri roky je zrejmé, že 
pokiaľ sa nezvýši príjem z po-
dielových daní, predovšetkým 
z  dane z  príjmov fyzických 
osôb, alebo mestská časť ne-
nájde iné zdroje príjmov, 
bude celkový rozpočet veľmi 
napätý a bude malý priestor 
na investičné projekty,“ varuje 
návrh rozpočtu na rok 2023 
s výhľadom do roku 2025. (in)

Najkvalitnejšia
pizza v Bratislave

Burgre, steaky,
lokálne špeciality

Čapované
pivá Svijany

Otvorili sme pre Vás novú pobočku
Pizza Carla Pub Ovsište

P U B
Pizza Carla

Otvorené
Utorok - Nedeľa 11:00 - 23:00

Kde nás nájdete
Ovsištské námestie 1, Petržalka

pizzacarla.sk
...viac ako len pizza

Živé prenosy
(Premier League, La liga,
Liga majstrov …)
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Námestie hraniciarov 6/B, Bratislava - Petrzalka 
                        www.svetoveklbka.sk

priadze, pomôcky na rucné práce, zipsy, 
gombíky, nite, stuhy, gumy, atd...

Bosákova 7, Petržalka . www.g-unlock.sk . g_unlock_autokluce

VÝROBA-SERVIS-KÓDOVANIE

Autokľúče . Immo čipy . Diaľkové ovládače . Bezkontaktné čipy

Autokľúče: 0910 177 111
Kovania . Bezpečnostné vložky . Uzamykacie systémy . Trezory

Hlavné mesto a  minister-
stvo dopravy podpísali 
zmluvu o  poskytnutí ne-
návratného finančného 
príspevku na predĺženie 
električkovej trate do 
Petržalky. 

Mesto odovzdalo sta-
venisko zhotoviteľovi 

18.11.2021. Zmluvu na čer-
panie eurofondov podpísali 
2. marca 2023. „Ide o  bežný 
proces, keď sa žiadosti pro-
cesujú aj po začatí prác,“ 
uviedla v tlačovej správe ho-
vorkyňa magistrátu Dagmar 
Schmucková.

Podpisom zmluvy nastáva 
čerpanie eurofondov v hod-
note 86 miliónov eur. Všetky 
práce realizované do konca 
roka 2023 budú financova-
né z  Operačného programu 
Integrovaná infraštruktúra. 
Na projekt bude využitý sys-
tém fázovania. Zvyšné práce, 
v  ktorých bude zhotoviteľ 
pokračovať v  roku 2024, 

budú financované z nového 
programového obdobia. 

Financie z  eurofondov 
z  tohto programového ob-
dobia, ktoré sa v  tomto roku 
nevyužijú na Petržalskú elek-
tričku, môžu byť použité na 
ďalšie dopravné projekty. 

Viacerí teraz očakávame, 
že práce sa zintenzívnia, hoci 
nový harmonogram prác 
ešte nie je známy. Najbližšie 
práce budú prebiehať v  sú-
vislosti s  odstraňovaním ná-
sypu pôvodnej komunikácie 
a premostenia Chorvátskeho 
ramena na Rusovskej ceste. 
Pracuje sa na moste pri Pá-
pežskej lúke, kde sa budú 
práce sústrediť na armovanie 
a betonáž podpier. Na moste 
pri Technopole sa začína re-
alizovať hĺbkové zakladanie, 
ktoré tvoria veľkopriemerové 
pilóty. V krátkom čase sa tiež 
začnú práce na stavebnej 
časti meniarní. 

(sch, pn)

Veríme, že sa onedlho práce na 
električkovej trati zintenzívnia

„Projekt mení parkova-
nie, ako ho máte dnes, 

ale nie zásadne, pretože zazó-
novanie už bolo realizované 
mestskou časťou. Modrými 
čiarami vyznačili parkovacie 
miesta podľa plánu, ktoré 
im pripravilo mesto pre túto 
zónu,“ uviedol Peter Netri 
z  projektového tímu parkova-
cej politiky magistrátu. Zna-
mená to minimálne, že zjed-
notia pravidlá s Dvormi 4, takže 
pani, ktorá ide autom z Dvorov 
5 na poštu na Vlastenecké ná-
mestie, už nedostane pokutu. 
Dôležitá je aj informácia, že 
Petržalka je jedna zóna PAAS, 
takže akýkoľvek Petržalčan si 
už dnes môže kúpiť rezident-
skú kartu a  parkovať na Dvo-
roch 4 kdekoľvek a kedykoľvek.

„Na Dvoroch 5 a 6 je aktu-
álne 2258 legálnych parkova-
cích miest, po vyznačení zóny 
ich bude 2429,“ povedal Peter 
Netri. Načrtol aj zmeny. Na 
Záporožskej pri zdravotnom 

stredisku sa momentálne par-
kuje šikmo pri plote, mesto 
navrhlo zvýšenie kapacity 
a  doplnenie viacerých miest 
pre ŤZP, bude tam pozdĺžne 
státie. Na Kapicovej sa zas 
otočí jednosmerka, a to z dô-
vodu bezpečnosti a  takisto 
tam bude možný protismer-
ný pohyb cyklistov. Mesto 
v  zóne doplní cik-cak čiary, 
ktoré slúžia pre krátkodobé 
státie, napríklad pre kuriérov, 
keďže parkovanie na inom 
ako vyznačenom mieste ne-
bude povolené. Vyhradené 
parkovacie miesta s  výnim-
kou tých pre ŤZP zaniknú. 
Pribudne aj 9 parkomatov 
a  pripravuje sa aj možnosť 
platiť parkovné SMS-kou, hoci 
podľa prieskumov magistrátu 
sa 80 percent parkovného 
uhrádza cez parkovacie apli-
kácie. Kontroly v  zónach sa 
aktuálne vykonávajú 2-3-krát 
denne, a to každé parkovacie 
miesto. Mesto avizuje častej-

šie kontroly aj vďaka tomu, že 
sa chystá obstarávať skeno-
vacie autá. Tie by mali ušetriť 
náklady na kontrolórov. 

Projekt PAAS na Dvoroch 5 
a 6 by mal v 1. štvrťroku prejsť 
schválením na dopravnom 
inšpektoráte. Ak bude v  po-
riadku, na jar by sa malo začať 
s  premaľovávaním modrých 
parkovacích miest na biele. 
Koncom leta, začiatkom jese-
ne, by sa PAAS mohol spus-
tiť. Presný termín mesto ešte 
nevie, bude ho však avizovať 
mesiac vopred spustím regis-
trácie.

Podobne ako na Dvoroch 
4 rezident, teda osoba s  tr-
valým pobytom, má nárok 
na rezidentskú kartu v  hod-
note 39 eur/rok za prvé auto, 
150 eur za druhé auto, 500 
za tretie. Návštevnícka karta 
pre rezidenta s  autom obsa-
huje 100 hodín pre návštevy. 
Cez víkend a doobeda ju vraj 
nebude nutné použiť, vtedy 
parkovanie nebude spoplat-
nené. Obyvatelia bez auta 
budú mať nárok na 150 ho-
dín pre návštevy a aktuálnych 
500 hodín pre ŽTP s potrebou 
osobnej asistencie sa má na-
výšiť na 750 hodín.

Stále platí, že bonusová 
karta v hodnote 10 eur umož-
ňuje bezplatné parkovanie 
vo všetkých regulovaných 
zónach na 2 hodiny denne. 
Abonentská karta, ktorá slúži 
napríklad pre podnikateľov, 
má hodnotu 1000 eur, ale 
bude podľa predstaviteľov 
mesta po novelizácii VZN lac-
nejšia.  (in)

 foto: in

Minimálne zmeny 
Dvory 5 a 6, a Šustekova vrátane celej časti 
okolo polikliniky je ďalšou zónou PAAS aj pre-
to, že po zavedení PAAS na Dvoroch 4 sa sem 
presunula veľká časť parkujúcich nerezidentov. 

Roh Pečnianskej bude problém aj po zavedení PAAS 
Verejná diskusia 

k zavádzaniu PAAS 
na Dvoroch 5 a 6 

a na Šustekovej 
sa niesla v napätej 
atmosfére. O kon-

krétnych zmenách sa 
takmer nehovorilo 

a v prospech PAAS, 
paradoxne, najvec-

nejšie argumentoval 
starosta Ján Hrčka, 

ktorý s ním nemá 
nič spoločné. 

Začiatkom februára sa 
v ZŠ Nobelovo námestie 

stretli zástupcovia mesta 
s  obyvateľmi, cieľom bolo 
predstaviť PAAS v  ďalšej 
petržalskej zóne a vypočuť si 
pripomienky. Pri vstupe ktosi 
rozdával letáky s petíciami za 
férové parkovanie a za odvo-
lanie Tatiany Kratochvílovej. 
Viceprimátorka stretnutie 
moderovala a  viackrát prí-
tomných upozorňovala, aby 
nevykrikovali a „skúsili sa po-
čúvať“, „zdržali sa neslušných 
výrazov“, a to už počas úvod-
ného slova splnomocnenca 
pre  parkovanie  Petra  Herce-

ga. Veta „regulácia nie je na 
to, aby sa vyberali poplatky“ 
zožala všeobecný ironický 
potlesk, nemiestne výkriky 
z publika pokračovali, človek 
sa v  jednom momente ani 
nečudoval, že sa ľudia nehrnú 
do verejných funkcií. Bolo to 

náročné len počúvať.
Na druhej strane je fakt, 

že predstavitelia mesta ne-
vedeli dostatočne presvedči-
vo argumentovať, že PAAS 
bude v  prospech obyvateľov. 
„Premaľujete modré čiary na 
biele, budem platiť a  aj tak 

nebudem mať kde parkovať,“ 
znel hlas jedného z  nespo-
kojných. Predstavitelia mesta 
reagovali spokojnosťou na 
Dvoroch 4. Darmo však budú 
hovoriť obyvateľom Jung-
mannovej, že v zóne je každú 
noc 900 voľných parkovacích 
miest (pred reguláciou 2823 
vozidiel parkujúcich v  noci, 
po regulácii – 1865,pozn. 
red.), keď s  ich nedostatkom 
na svojej ulici stále bojujú aj 
pre zle nastavené spoplatnené 
hodiny (od polnoci do 18h, 
pozn. red.). Tie sa majú ko-
nečne zmeniť. Kedy? Presný 
termín nepadol.

„A to nezmyselné zjed-
nosmernenie v polovici ulice?“ 
zaznelo z  publika. „Kľudne 
ju necháme obojsmernú, ale 
parkovacie miesta vám budú 
chýbať.“ Argument Petra 
Hercega ľudí zrovna neuspo-
kojil. Keď do debaty vstúpil 
starosta Ján Hrčka, ľudia boli 
ochotnejší počúvať zrejme aj 
preto, že PAAS neidealizu-
je. „Sú oblasti na Dvoroch 4, 
kde PAAS zlepšil parkovanie, 
ale nevyriešil. Sú zóny, kde sú 

ľudia nespokojní a oprávnene 
nespokojní - Jungmannova, 
Wolkrova...“ Dodal, že petr-
žalskú parkovaciu politiku za-
vádzala mestská časť s tým, že 
nie je proti spoplatneniu, ale 
až vtedy, keď problém s  par-
kovaním budú mať rezidenti 
vyriešený. (V tomto kontexte 
bola zaujímavá informácia, 
že mestská časť nenahlasuje 
mestskej polícii zle parkujú-
cich rezidentov, pozn. red.)

„Roh Pečnianskej bude 
problém aj po zavedení 
PAAS,“ upozornil Hrčka v sú-
vislosti s PAAS na Dvoroch 6. 
„Tam je 12-poschodový dom, 
8 brán, malé množstvo par-
kovacích miest.“ Toto mali 
povedať ľudia z  magistrátu. 
Obyvatelia by videli, že majú 
prehľad o zóne, že vidia prob-
lém a budú sa ho snažiť riešiť. 
Nepovedali, a  tak to miesta-
mi vyzeralo, že petržalský 
starosta, zachraňuje ľudí 
z magistrátu pred nervozitou 
obecenstva. Hovoril zrozu-
miteľne, spomínal konkrétne 
príklady zo zóny, bolo vidno, 
že má prehľad o svojej mest-
skej časti. „Som presvedčený, 
že po zavedení PAAS sa na 
Dvoroch 5 a 6 zlepší parkova-
nie, ale nevyrieši sa problém 

úplne všetkým,“ skonštato-
val triezvo. Roh Pečnianskej 
bude musieť parkovať pri Bil-
le, problémy budú mať ďalej 
aj na časti Nobelovo námestie 
a  Zadunajskej. Obyvateľom 
sľúbil, že 3-4 mesiace po za-
vedení PAAS sa bude pýtať na 
ich názor a  problémy riešiť. 
„Niektoré veci sme magistrá-
tu odporúčali pred rokom, 
vtedy nás nepočúvali, po 
ročnej skúsenosti sa chystajú 

ich upraviť a zmeniť a verím 
tomu, že rovnakým spôsobom 
budú postupovať aj ďalej.“ 

„Koľko fyzických parkova-
cích miest ste vytvorili pred 
zavedením PAAS. Nie pre-
maľovaním!“ zaznela ďalšia 
otázka z  publika. „Nula!“ 
dodal obyvateľ. Peter Herceg 
sa snažil oponovať, že to tak 
nie je. „Napríklad v  Petržal-
ke na Jasovskej ste nemohli 
parkovať, už môžete, vzniklo 

60 parkovacích miest.“ A  zas 
ste mali pocit, že situáciu za-
chraňuje petržalský starosta, 
ktorý priamo povedal, že ne-
musíte hneď budovať drahé 
parkovacie miesta (cca 7-tisíc 
eur jedno, pozn. red.) keď ich 
viete získať napríklad odstrá-
nením vrakov alebo zaregulo-
vaním zón.

A takto to prebiehalo zhru-
ba dva hodiny... (in)

foto: in

Okrem mestského PAAS, pripravuje svoje parkovacie zóny aj Petržalka.  Starosta od-
haduje, že do konca roka by mohlo mať zóny 75-80 percent Petržalky, s istotou celé Háje 
a väčšina Lúk.

➤
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nedávno pán, ktorý poslal 
holé steny svojho bytu a  po-
žiadal o zelené dekorácie. Má 
byt, do ktorého nesvieti sln-
ko, rastlinám sa v ňom nedarí. 
„Ale pred Vianocami, kedy je 
u  nás zvyčajne najväčší ná-
por, som spolutvorila obraz 
s klientkou priamo tu u nás. 
Mala jasnú predstavu, aký 
chce dať synovi pod strom-
ček,“ spomína Lucia. Konečný 
výtvor bol vraj taký originál-
ny, že očaril aj ľudí na výrobe, 
ktorí už vyrábali všeličo.

  
Vyskúšané na  
vlastných stenách

Pavol Gúber s  bratom Jo-
zefom založili  Mossdesign 
pred siedmimi rokmi. „Býval 
som na Pečnianskej, tam sme 
začínali, mal som to na skok 
od bytu,“ hovorí Pavol. Nie-
koľkokrát zmenili miesto, ale 
Petržalke zostali verní. „Vyho-
vuje nám dostupnosť, teraz 
máme dobrú polohu pri elek-
tričke. A aj keď sa cez pandé-
miu uvoľnilo veľa priestorov, 
ktoré by viac vyhovovali našej 
výrobe, tu stále benefity pre-
važujú.“

Jozef Gúber, ktorý má na 
starosti výrobu a  realizácie, 
spomína, ako sa od realizo-
vania dizajnových interiérov 
dostali k  machových stenám 
a  obrazom. „Pavol ich obja-
vil v zahraničí a nadchli nás. 

Vtedy to bola na Slovensku 
novinka. Na začiatku boli ľu-
dia opatrní. Kúpili si len malý 
obraz, akoby neverili, že vydr-
ží. Čas ich presvedčil. Dnes už 
vyrábame na mieru aj veľké 
obrazy za päťtisíc eur. Tým, 
že sme robili dizajnové inte-
riéry, máme výhodu, že veľké 
inštalácie, ktoré si žiadajú 
podsvietenie či zasklenie, vie-
me celé robiť vo vlastnej réžii.“

Funkčnosť toho, čo predá-
vajú, majú vyskúšanú aj na 
vlastnej koži, pardón stene. 
„U mňa doma sme prvé ma-
chy v podstate testovali,“ sme-
je sa Pavol. Doma má obraz 
z  lišajníkov, ktorý prechádza 
aj poza stenu do „účka“. Stá-

le sa mu páči to, čo predáva. 
Je nadšený a  zhovorčivý. Aj 
vtedy, keď sa ho spýtam na 
konkurenciu. „Tá je obrovská, 
veď si taký obraz môže hocik-
to vyrobiť aj doma,“ reaguje 
úprimne. „Keď cez pandémiu 
sedeli ľudia doma, objednali 
si materiál a  skúšali tvoriť. 
Takže k  nám občas zavíta 
niekto, kto skonštatuje, že si 
machový obraz vyrobí aj sám. 
Vždy reagujem, skúste to, 
možno zistíte, že to nie je také 
jednoduché.“ A  so smiechom 
dodá, že všetkých vopred 
upozorní, že servis domácich 
výrobkov v  Mossdesign, bo-
hužiaľ, neposkytujú. (in) 

 foto: Martin Kleibl

Som v malej minimalistickej 
petržalskej predajni, ktorej 

dominuje machový obraz Bra-
tislavy, séria hranatých a kru-
hových obrazov v  rôznych 
veľkostiach, machové hodiny 
či darčekové štvorlístky. Ver-
te, že všetkých som sa dotkla. 
K pohladeniu ten mach priam 
vyzýva. V prevádzke Mossde-
sign na terase na Jungmanno-
vej mi prezradili, v čom tkvie 
tajomstvo zelenej krá-
sy, ktorá nepotrebuje 
starostlivosť a  slnko 
a voda jej doslova ško-
dia.

Ako pozvánky  
do lesa

Machové steny sú 
trend. Určite ste ich 
už zaznamenali vo 
viacerých veľkých firmách. 
Často sa v  nich nemá kto 
starať o  živé kvety, umelé sú 
zas gýč. A  machové steny 
z nejakého nedefinovateľného 
dôvodu vzbudzujú pocit, že 
firma je ekologická. Možno aj 
preto, že sú ako pozvánka do 
lesa. Niektoré steny sú také, 
že máte chuť rovno do nich 
vstúpiť. Pritom si pri takmer 

nulovej údržbe zachovajú 
svoju krásu sedem až desať 
rokov. Len paprade, ak sú do 
nich zakomponované, sú cit-
livejšie na čas. 

„Mach na našich obrazoch 
a stenách pochádza od overe-
ných európskych dodávateľov. 
Ten ho vypestuje, zakonzer-
vuje v glyceríne a soli, vysuší 
a  celú časť porastu posiela,“ 
hovorí Pavol Gúber, ktorý je 

vo firme zodpovedný za pre-
daj. „Soľ v rastlinách naťahu-
je vlhkosť z prostredia. Potom 
je mach mäkký a hebký. Keď 
klesne vlhkosť, stvrdne. Preto 
má veľa ľudí pocit, že mach 
žije.“ 

„Keby som ho pokropila 
vodou, keď bude tvrdý?“ na-
padne mi okamžite. „Poškodí-
te si obraz,“ reaguje. „Nesmie 

sa zvlhčovať, ani polievať. 
Preto obrazy neodporúča-
me umiestňovať na miesta, 
kde by mohli prísť do styku 
s  vodou. Ale v  kúpeľni byť 
pokojne môžu. Vlhkosť im ne-
vadí, ani nedostatok svetla.“ 
Slnko by, naopak, spôsobilo, 
že vyblednú. Pavol Gúber mi 
ukazuje vzorkovník farieb. 
Béžové severské lišajníky sa 
totiž dofarbujú potravinár-

skymi pigmentmi. Zba-
dám ružovú a  zarazím 
sa. To niekto chce ružo-
vý mach? Nemajú steny 
práve imitovať zelenú 
skutočnosť? „By ste sa 
čudovali. Veľakrát vyrá-
bame farebné logá, ktoré 
sú súčasťou machovej 
steny a vtedy to má zmy-
sel,“ reaguje a ukazuje mi 

príklady na fotkách. Opod-
statnenosť farieb musí uznať.

Skryté zelené  
kráľovstvo

Z  malej galérie v  predajni 
vojdeme do veľkých vnútor-
ných priestorov, ktoré bývajú 
očiam klientov skryté. Pritom 
práve tu sa ukrýva celé zelené 
kráľovstvo, kde sa mach čistí, 

SERVIS
A OPRAVY
VŠETKÝCH
ZNAČIEK

NAŠE SLUŽBY
 Kompletná servisná prehliadka vozidla

 Kontrola vozidla pred kúpou
 Príprava a vykonanie STK

a emisnej kontroly
 Výmena motorových olejov

 Pneuservis
 Test tlmičov a bŕzd
 Výmena brzdovej 

a chladiacej kvapaliny
 Výmena olejov manuálnych 

prevodoviek 
Nastavenie geometrie vozidla

 Údržba autoklimatizácie
 Diagnostika elektroniky vozidla
 Predaj a výmena akumulátorov
Mechanické opravy: rozvody, 

spojky, brzdy…
Odborná montáž ťažných zariadení
 Klampiarske a lakovnícke práce
 AUTOSKLO – opravy a výmeny

FÉROVÝ
AUTOSERVIS
Panónska cesta 24
85104 Bratislava
Telefón:  +421 917 459 966

+421 905 245 000

P O T E Š T E
S V O J I C H  B L Í Z K Y C H

J E D I N E Č N Ý M
D A R Č E K O M !

GRAFIKY
A  L O K Á L N Y  D I Z A J N

ARTATTACKSHOP.SK
V I A C  U M E N I A  N Á J D E T E  N A :

Článok vznikol v  spolupráci 
so  stránkou www.kdemaju.sk, 
ktorá mapuje vyše tisíc prevádzok a služieb v Petržalke. 

„Nesmie sa zvlhčovať, ani 
polievať. Preto obrazy neod-
porúčame umiestňovať na 

miesta, kde by mohli prísť do 
styku s vodou. Ale v kúpeľni 

byť pokojne môžu. Vlhkosť im 
nevadí, ani nedostatok svetla.“

Neviem sa vynadívať na machové obra-
zy. „Nie sú živé?“ pýtam sa Pavla Gúbera. 
Neverím a hľadám na ráme nejaký otvor, 

do ktorého sa leje voda. „Nie, nepotrebujú 
údržbu,“ hovorí mi. Dotknem sa machu, je 

mäkký ako v lese. „Fakt nie sú živé?“ pýtam 
sa znova. Už sa smeje. „Nie, mach potrebuje 

vlhkosť lesa, v interiéri by taká živá stena 
hneď vyschla.“ 

Pavol Gúber: Veľa ľudí má  
pocit, že machové steny žijú

Pavol Gúber (v zrkadle) sa s bratom Jozefom venujú machovým stenám už 
sedem rokov.

Predajni dominuje machový obraz Bratislavy. „Nedávno sme jednej pani robili z foto-
grafie podobný obraz Chopku,“ hovorí Pavol Gúber.

Kto chce ružový mach? Nemajú steny práve imitovať 
zelenú skutočnosť? Veľakrát však chcú firmy na machovej 
stene logo vo vlastných farbách.

Marína práve robí machovú mapu sveta. Vyzerá to ako 
manuálne potešenie, ale vyrezávať ostrovy až také jedno-
duché nie je.

„V našich vnútorných priestoroch nemáme okná, nič by 
tu neprežilo. Takže aj pre nás sú naše vlastné produkty 
riešením,“ hovorí Pavol Gúber.

strihá a ručne osádza do ob-
razov.

Výrobňa ma v  momen-
te očarí. Uprostred rôznych 
odtieňov zelenej nás tu vítajú 
vysmiati ľudia - Adam, Maťo, 
Marína a Mišo, vraj špecialis-
ta na kopce, rastliny a konáre. 
Marína práve robí machovú 
mapu sveta. Vyzerá to ako 
manuálne potešenie, ale vy-
rezávať ostrovy asi až také 
jednoduché nie je. Vezmem 
kúsok machu zo škatule. Zo-
spodu vonia ako les. Marína 
ho oreže, ostrihá a  vsadí do 
obrazu. „Spodok si ostrihám, 
lebo je tam ešte piesok a  zle 
by sa to lepilo. Výškovo to zas 
musí sedieť s rámom,“ hovorí 
mi. Ďalšie grify už neprezra-
dí, ale priznáva, že je skvelý 
pocit, keď vidí hotové dielo. 
Osádza totiž len najkvalitnej-
šie kúsky. Tie, čo vo výrobni 
nezužitkujú, dávajú deťom do 
škôlok, aby si aj oni mohli vy-
tvoriť svoje vlastné diela. 

Na zemi čakajú na schvá-
lenie dva veľké obrazy. Zatiaľ 

sú na nich kúsky rôznych 
machov len naukladané. O to 
sa postarala dizajnérka Lucia 
Žitnayová. Najradšej vraj má 
klientov, ktorí jej dajú voľnú 
ruku pri kompozíciách. Ako 

➤

➤

➤

➤

➤
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na trávu mala verejnosť do-
nedávna zakázaný, aktuálne 
ho môže využívať dvakrát do 
týždňa od 14 h do 15 h. Tráv-
naté ihrisko má totiž svoje 
limity. Aby spĺňalo normy, 
môže byť zaťažované maxi-
málne 4 hodiny denne.

Futbalisti sa zas pýtajú, pre-
čo staviame športovisko na 
existujúcom športovisku? Na-
vyše je to jediná trávnatá plo-
cha, ktorá v  Petržalke spĺňa 
podmienky futbalového zvä-
zu. Iná tu nie je. Nevedia, kde 
by počas výstavby trénovali 
a hrali zápasy, lebo s  ihriska-
mi je problém 
v  celej Brati-
slave. A  keď 
nebudú mať 
l icencované 
ihrisko, pre 
klub to bude 
mať fatálne 
následky. Nie-
lenže sa im 
skomplikuje 
fungovanie , 
môžu prísť 
o licenciu.

S t a r o s t a 
Ján Hrčka sa 
na stretnutí 
postavil za 
variant B, teda na súčasnej 
ploche futbalového ihriska. 
Tvrdil, že ihrisko sa dá otočiť 
o  90 stupňov, bude už spĺ-
ňať parametre aj pre  zápasy 
starších, nielen žiakov ako 
doteraz.  Bude sa kvôli tomu 
musieť vyrúbať deväť stro-
mov, nahradia sa však nový-
mi. Priestor medzi školami 
sa zrevitalizuje, vznikne tar-
tanová dráha a ihrisko s ume-
lou trávou, na ktorú už bude 
môcť vstúpiť aj verejnosť. 
Získajú všetci. Tak v  čom je 
problém?

Futbalisti žiadali garancie. 
Tvrdili, že žiadne nemajú, 
lebo sa s nimi oficiálne nikto 
z mestskej časti nebavil. A tak 
šli svoj problém riešiť rovno 
na magistrát. „Mali sme dve 
oficiálne rokovania so zá-
stupcami FC Petržalka. Ak 
starosta hovorí, že sa dá nie-
čo otočiť, mala by o  tom ve-
dieť aj FC Petržalka. Ak sa to 
dá riešiť inak, prečo sa to už 
nerieši?“ vzala si na stretnutí 

slovo viceprimátorka Tatiana 
Kratochvílová. Pýtala sa ako 
neznalá veci, hoci bola v mi-
nulom, a  je aj v  tomto vo-
lebnom období, petržalskou 
poslankyňou. „Nakoľko to zá-
visí od schválenia rozpočtu? 
Lebo tá plocha tam je, otá-
čanie ihriska už mohlo pre-
biehať, aby nebola prerušená 
futbalová sezóna, neviem 
presne tie definície... aby FC 
Petržalka neprišla o  akredi-
táciu...“

Pritom aj na decembro-
vom miestnom zastupiteľ-
stve starosta upozorňoval, 

že neschvále-
nie rozpočtu 
ovplyvní vý-
stavbu haly. 
Alebo by 
v i c e p r i m á -
torka otáčala 
ihrisko aj bez 
s c h v á l e n é -
ho rozpočtu 
a  financií na 
halu? Vtipné 
bolo aj to, že 
od starostu 
žiadala ga-
rancie, že 
FC Petržalka 
neutrpí ujmu. 

Ako by sa to dalo... Viď: Mesto 
svojho času dávalo garancie, 
že električka bude dostavaná 
do konca roka 2023... 

A  potom už padali argu-
menty, s ktorými sa nedalo ne-
súhlasiť. Keď zavreli plaváreň 
na Pankúchovej, klub ORCA 
sa musel odsťahovať. Riešil to 
vtedy niekto z poslancov alebo 
na meste? Nikto predsa nejde 
zrušiť športovisko! Ak sa nájde 
iné futbalové ihrisko, hrozba 
straty licencie zmizne... „Aj na 
území Petržalky je možné do 
začiatku výstavby urobiť ih-
risko, ktoré bude spĺňať licenč-
né podmienky, technicky to 
možné je,“ vyjadril sa starosta. 
„Pol roka nekomfortu futbalis-
tov  vyrieši dlhodobý problém 
ostatných športových klubov,“ 
skonštatoval ktosi z  publi-
ka. A  napokon, FC Petržalka 
neplánuje byť v  tomto areáli 
naveky, ale hala tu bude mini-
málne 30 rokov.  (in)

vizualizácie a foto:  
MČ Petržalka, in

Pôvodne mala hala stáť 
na  ploche medzi dvoma 

školami. Proti tomu vznikla 

petícia. Miestni oprávnene ar-
gumentovali, že deti zo školy 
prídu o dvor, na ktorom trávia 
veľké prestávky a  čas v  dru-
žine. Mestská časť prijala ich 
výhrady, halu „presunula“ do 
zadnej časti dvora, na miesto, 
kde je v súčasnosti na prenaja-
tom pozemku futbalové ihris-
ko. To sa udialo ešte minulý 
rok na jeseň. Všetko sa zdalo 
byť vyriešené, ale odrazu sa 
ozvali futbalisti. Vraj sú pre-
kvapení. Riešením, ktoré sa 
tu spomína už niekoľko me-
siacov... A  tak sa na verejnej 
diskusii začiatkom februára, 
pár dní pred hlasovaním za-

stupiteľstva, stretli v  jedálni 
ZŠ Pankúchova dve skupiny - 
každá lobujúca za iné umiest-
nenie haly. 

Miestni vs futbalisti
Všetci sa zhodli len na tom, 

že Petržalka športovú halu 
potrebuje a dotácia 1,2 
milióna eura od MIR-
RI je jedinečná šanca. 
Petržalské športové 
kluby získajú konečne 
zázemie pre súťaže. 
Tým, že je hala v areáli 
školy, bola by využitá 
aj doobeda na rozdiel 
od iných, ktoré bývajú 

Cieľom na našej škole je zdieľať a uplatňovať spoločnú filozofiu 
– zaviazať sa k vysokokvalitnému, medzinárodnému vzdelávaniu 
založenému na princípe spojenia teórie a praxe so skutočným 
životom. Podporujeme medzinárodné zmýšľanie, no zároveň 
rešpektujeme a podporujeme rozvoj potrieb študentov a ich 
jedinečných osobností a podporujeme ich, aby sa stali študentmi, 
ktorí pomáhajú vytvárať mierový a lepší svet.

Spojená škola,  
Pankúchova 6, Bratislava

V budúcom školskom roku 2023/2024 otvárame:
Gymnázium 
8- ročné gymnázium - jedna trieda s počtom žiakov 30
5 - ročné gymnázium - jedna trieda s počtom žiakov 30
Medzinárodný program / INTERNATIONAL BACCALAUREATE
Primary Years Programme
PYP 1 - 1. ročník - dve triedy s počtom žiakov 20
Middle Year Programme
pre MYP - prestupové skúšky do 6. ročníka (navýšenie počtu žiakov)
MYP 3 - jedna trieda s počtom žiakov 30 ( pre žiakov 8. a 9. ročníka ZŠ)
Diploma Programme
DP 1 - prestupové skúšky (navýšenie počtu žiakov)

Všetky potrebné informácie ohľadne prijímania nájdete
na webovej stránke školy www.gympaba.sk

Mestská časť podpísala 
zmluvu s MIRRI 20. de-

cembra. Musela však čakať 
na schválenie rozpočtu. To sa 
udialo na miestnom zastupi-
teľstve 14. februára. Poslanci 
schválili oba varianty umiest-
nenia haly a súhlasili, že do 
haly v  hodnote 2, 5 milióna 
eur investuje mestská časť 
500-tisíc eur z  rezervného 
fondu a  vezme úver na ďal-
ších 800-tisíc eur. Zároveň 
odobrili založenie firmy Petr-
žalská výstavba, ktorá vznikla 
práve kvôli výstavbe haly. 
Petržalka má totiž už dnes 

vlastné stroje, ktoré vedia 
urobiť napríklad výkopové 
práce, maliarov, elektrikárov, 
vodoinštalatérov, murárov, 
takže mnohé práce bude ve-
dieť zrealizovať sama. 

Podmienkou MIRRI bolo, 
že celá hala musí byť skolau-
dovaná do 31.12. 2023. „Keď-
že však samotné MIRRI nestí-
halo niektoré lehoty, zmenilo 
zmluvu. Len časť dotácie 1,2 
milióna eura od štátu musí 
byť minutá do 31. decembra 
2023, celá hala môže byť do-
stavaná do 30.6. 2024,“ uvie-
dol starosta. 

V online diskusii s obyva-
teľmi sa starosta vyjadril, že 
futbalisti s otočením ihriska 

„nesúhlasia“. Nájom pozemkov 
majú do konca tohto roka. 

Lenže na to samospráva ne-
môže čakať. „V momente, ako 
sa hala postaví medzi dvoma 

budovami, jediná možnosť 
potom bude namiesto 

futbalového ihriska  postaviť 
nejaké obdobné športovisko 

ako na Lachovej a tým pádom 
tam nezostane priestor pre 
futbalistov. Neviem, či si to 

uvedomujú,“ povedal.

Samospráva získala  
čas na výstavbu

vyrieši dlhodobý problém ostatných športov
Športová hala v areá-
li školy na Pankúcho-
vej sa stavať bude, 
hoci zatiaľ stále nie je 
jasné, na akom mies-
te. Rozhodnúť o tom 
mali noví petržalskí 
poslanci. Vyriešili to 
šalamúnsky, defini-
tívny verdikt nechali 
na starostovi.

Pol roka nekomfortu futbalistov

pred obedom prázdne. Deti 
zo školy, ktoré dnes musia 
mať veľkú telocvičňu prede-
lenú závesom, aby sa do nej 
zmestili, by získali priestor 
troch veľkých telocviční.

Mnohí rodičia detí a  oby-

vatelia žijúci v  okolí chcú 
halu pri bikrosovej dráhe. Je 
tam zhluk športovísk, dobré 
parkovanie a to, žeby stála na 
súčasnom futbalovom ihrisku 
ich pramálo trápi. Nemajú 
k  nemu citový vzťah, vstup 

Štátny podnik Slovenská 
pošta sa k 1. marcu rozho-

dol zrušiť Poštu 56 na Holíč-
skej, k  1. februáru skončila aj 
pobočka na Pečnianskej. 

Stojím pred pobočkou 
na Holíčskej v  pondelok 27. 
februára o  tretej poobe-
de. Do zatvorenia zostáva 
osem hodín. Mám pocit, že 
si tu ľudia doslova podávajú 
kľučky, napriek tomu ju štát-
ny podnik ruší pre nerenta-
bilnosť. 

Prvé dve ženy, ktoré oslo-
vím mi povedia, že tu síce 
majú trvalý pobyt, ale nebý-
vajú tu, takže ich zatvorenie 
pobočky netrápi. Tretí pán 
konštatuje, že má v Bratislave 
tri byty, je mu vraj jedno, kde 

si vyzdvihne zásielku. Ďalšia 
pani – seniorka, hovorí, že si 
bola podať športku. Pošta jej 
vraj bude chýbať, aj keď dô-
chodok jej chodí na účet, na 
ktorom má aj trvalé príkazy. 
„Bolo pohodlné mať pobočku 
tak blízko, ale zvykneme si. 
Nič iné nám nezostáva,“ kon-
štatuje. 

Podľa dlhoročnej obyva-
teľky Petržalky Zory Bálinto-
vej všetci miestni seniori takí 
zruční nie sú. Do redakcie 
nám napísala, že v  okolí ich 
býva viac, ktorí využívajú po-
štu na platby, výber dôchod-
kov, podaj a  príjem zásielok. 
„Mnohí z  nich majú zníženú 
pohybovú schopnosť, žijú 
sami a  odporúčané poštové 

pobočky sú pre nich vzdia-
lené. Takmer denne chodím 
nakupovať do samoobsluhy 
v  blízkosti ´našej pošty´ a  vi-
dím pred ňou starších spolu-
občanov z  okolia, rozhorče-
ných aj nešťastných toho, že 
pobočku zrušili.“

Ďalšia seniorka, ktorú oslo-
vím, si chcela kúpiť známku. 
Už ich vraj mali zbalené...

„Aj pred touto pobočkou 
bývali rady,“ tvrdí mi ďalšia 
pani. „Desí ma, čo to bude na 
Jasovskej.“ 

„Poštu používam často, 
odmietam robiť platby cez in-
ternet. Samozrejme, že bude 
chýbať, ani neviem, kde je 
ďalšia najbližšia,“ hovorí mi 
pán v strednom veku.

Poštu „neobmäkčila“ ani 
petícia 500 občanov proti 
jej zatvoreniu. Na vyše stoti-
sícovú Petržalku tak pripadá 
už len 5 pobočiek - na Vlas-
teneckom námestí, Jirásko-
vej, Einsteinovej, Furdekovej 
a  Jasovskej ulici. Obyvatelia 
Holíčskej budú mať najbližšie 
na Jiráskovu – 15 minút pešo, 
na Jasovskú je to chôdzou 20 
minút. Pozor, na Vlastenec-
kom námestí už platí PAAS, 
bez bonusovej karty môžete 
dostať za parkovanie v  zóne 
pokutu!

Mestská časť informovala, 
že na rozhodnutie Slovenskej 
pošty nemá dosah. Snažia sa 
s ňou vyjednať aspoň otvore-
nie franšízovej pobočky pošty 
v Technopole. 

(in)
foto: in

Bolo to pohodlné, ale budeme si musieť zvyknúť
Ľudí bolo aj v posledných otvorených hodi-
nách na pošte na Holíčskej dosť. Väčšina len 
rezignovane skonštatovala, že pobočka im 
bude chýbať.

Hodiny pre verejnosť na 
ihrisku sú také „lukratívne“, 
že ho miestni určite využí-
vajú dosýta... 

➤
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Blanka
Toto je naše ´účko´. Najlep-

šie ihrisko. Vidieť, že na hoj-
dačke už spráchnivelo drevo, 
veľká doska.

Tá pavučina bola top! 
Zvrchu sme sa spúšťali po 
dreve dole, juchuuuu. Tie 
dnešné sú slabý odvar. 

Hanka
Áno, bolo to super! Vyšan-

tili sa tam deti od 3 až do 15 
rokov. Na tej hojdačke sme ro-
bili fakt gymnastické, takmer 
akrobatické kúsky.

Vyzbierali sme momentky z detstva dnešných päťdesiatnikov. Verte, 
že keď si ich prečítate, vyjavia sa vám aj tie vaše, rokmi zabudnuté. 

O detstve  
na paneloch a rúrach

S rodičmi sme sa sťahovali 
do Petržalky v roku 1980. 

Ešte som nemala sedem. Pa-
nelák len poloobývaný, voňal 
novotou, doteraz si tu vôňu 
pamätám. Okolie bolo ešte 
rozostavané, za Chorvátskym 
ramenom boli marhuľové 
sady. Pamätám si, že mi bolo 
smutno. Našťastie sa do náš-
ho domu nasťahovali v  tom 
období aj iné rodiny s deťmi, 
tak som si rýchlo našla kama-
rátov. Stali sme sa sídliskový-
mi deťmi.

Bolo to krásne detstvo
Hrávali sme sa spolu deti 

z  celej ulice. Jasné, prašia-
ky, guma, škôlka, ale najviac 
opac opac, kráľu kráľu daj 
vojačka a  medzi moje obľú-
bené patrila vybíjaná. Ale aj 
na vojnu alebo na Indiánov. 
Mali sme podomácky vyro-
bené praky  a  kuše. Môj otec 
mi takú kušu urobil, že všetci 
chlapci mi ju závideli.

Plávať som sa naučila na 
Šutrovke, sánkovať a korčuľo-
vať sme sa chodili na Chorvát-

ske rameno, volali sme to ka-
nál. 

A  občas sme robili zlobu. 
Ja som mala 10, môj sused 
8 a  preliezali sme k  sebe 
domov cez balkóny! A  to 
sme bývali na 9. poschodí! 

On preliezol cez balkón ku 
mne, u nás sme sa hrali, po-
tom ja k  nemu. Vtedy sme 
si neuvedomovali, aké je to 
nebezpečné. Robili sme to 
dosť často, keď rodičia neboli 
doma.

Svoje detstvo som strávila 
v petržalskej časti Lúky. Na-

vštevovala som školu a  škôlku 
na Buďonného ulici (dnešné 
Cirkevné konzervatórium a Zá-
kladná škola Narnia). Po vyučo-
vaní sme chodievali ako celá 
partia detí na ihrisko do Jamy, 
kde sa nachádzal kolotoč, ktorý 
nespĺňal žiadne súčasné bez-
pečnostné prvky, ale výborne 
sme sa na ňom zabávali. Jazdili 
sme na bicykloch a  kolobež-
kách bez prilby a vôbec sme sa 
nebáli. Pred domom sme ako 
dievčatá skákali gumu a  cez 
švihadlo. Pri dome sme hrávali 
bedminton a v prípade nutnos-
ti lozili po hromozvode pre ko-
šík. Rodičia o tom, samozrejme, 
nevedeli. 

Veľkým zdrojom zábavy 
bola aj blízka škôlka, po pre-
lezení plota. Lozili sme po 

stromoch, hrali sme sa s  lop-
tou. Vedeli sme, že máme 
ísť domov, keď začnú svietiť 
lampy. Vnútri v  rámci pane-
láku sme si urobili klub. Rodi-
čom ani nenapadlo robiť nám 
animačný program, prípadne 
nás strážiť na ihrisku. Detské 
kútiky neexistovali. Veľkou 
výhodou bolo, že rodiny sa 
navzájom poznali. 

Nakupovať sme chodili do 
blízkej samoobsluhy Lúčanka, 
ktorá bola v  tej dobe najväč-
šou samoobsluhou v  rámci 
sídliska. Teraz je po nej po-
menovaná už len autobusová 
zastávka. Doteraz si pamätám 
vôňu čerstvo pomletej kávy, 
ktorú sme priniesli domov. 
V  samoobsluhe boli totiž 
k dispozícii mlynčeky na kávu. 
Cez víkend sme využívali služ-
by blízkeho Trhoviska Braník, 

kde sme nakupovali čerstvé 
ovocie a  zeleninu. Dnes už, 
žiaľ, chátrajúce Trhovisko slúži 
len ako parkovisko pre autá. 
V  Malom Braníku sa nachá-
dzala celkom slušná reštau-
rácia. Občas sme sa tam išli 
najesť. Celá terasa v  čase 
môjho detstva nepripomína-
la súčasný tankodrom. Na te-
rase boli ordinácie pediatrov, 
mäsiarstvo, lekáreň, malé ob-
chody. V  dome kultúry Lúky 
bolo kino a  divadelné pred-
stavenie a  dokonca sa tam 
konali aj sväté omše, keďže 
v  čase môjho detstva sa tu 
nenachádzal katolícky kostol. 
Počas zimy sme sa chodievali 
sánkovať na kopec za dom, 
korčuľovať na Veľký Draždiak 
alebo na Chorvátske rameno. 
V  Petržalke som ostala bývať 
aj v dospelosti.  (in)
 foto: OZ Bratislava  

a jej Premeny

Milovali sme Petržalku, 
keď sme boli malí, a  to 

hlavne preto, že všetko bolo 
rozostavané, čo nám posky-
tovalo obrovské množstvo 
príležitostí, ako sme sa mohli 
hrať. Pamätám si nekonečné 
ploty okolo stavieb ako aj rôz-
ne drevené mostíky, niekedy 
len laty, cez výkopy pre potru-
bie alebo káble. Cez ploty sa 
dalo preliezť alebo nájsť v nich 
dieru a za nimi sa otváral nový 
svet pre deti. Našli sa tu rôzne 

káble, z  ktorých sme si potom 
tvarovali praky. Výkopy sa pre-
menili na zákopy a  už sme sa 
obhadzovali kusmi hliny z  jed-
nej jamy do druhej. Pamätám 
sa, ako k  nám na dvor prišlo 
v  jeden deň veľké nákladné 
auto a vysypalo na plochu pre 
pieskové ihrisko obrovský ko-
pec piesku, ktorý sa ale páni 
robotníci neunúvali rozhrabať. 
A to bola paráda! Hneď sa tam 
zbehli všetky deti z  rôznych 
brán a zábava začala. Nakoniec 

ten piesok skončil presne tam, 
kde mal. 

V  zime sa natiahla hadica 
s vodou z jednej z brán a urobi-
la sa ľadová plocha, kde sme sa 
korčuľovali. Dnes by asi každé-
ho zaujímalo, komu príde vy-
účtovanie za vodu, ale vtedy to 
nebol žiadny problém. V  lese 
pri dome boli rosničky a veľké 
lopúchy, kúsok od domu. Dnes 
sme vďační aj za to, že ten les 
tam stále je, aj keď lopúchy 
v ňom budete hľadať márne.

Henrieta z Námestia hraničiarov

Silvia z Lúk

Rasťo z Ovsišťa

Katarína z Fedinovej

Denisa z Romanovej

Žaneta zo Sosnovej

Vtedy to bola ešte To-
gliattiho a  bol tu 3. au-

gusta 1977 skolaudovaný prvý 
panelák.

Bol rok 1979, nasťahovali 
sme sa práve do novučičké-
ho, pre mňa šesťročnú, mra-
kodrapu. Mal 8.poschodí!

Do prvej triedy som si 
pyšne každé ráno vykračo-
vala cez jamu a  popri lesíku. 
Aj som sa trocha bála. Jednu 
jamu lemovali štyri ozajstné 
12-poschodové mrakodrapy. 
Pripomínalo mi to hrad.

Predpokladám, že jama 
vznikla pri výstavbe mra-
kodrapov. Často sme tam 
hrali vybíjanú a  hru na poli-
cajtov a chuligánov.

Ako pubertiaci sme vysedá-
vali pod bránou, to nás bavilo, 
že sme vlastne v dome, ale aj 
vonku a nevidno nás z balkó-
na, kde striehli rodičia. Ne-
skôr sme fajčili na schodisku 
na poslednom poschodí. Keď 
si dnes na to spomeniem, ne-
chápem, ako sme mohli byť 
takí vygumovaní a myslieť si, 

že nás nikto nevidí a  hlavne 
necíti.

Neďaleko bola knižnica. 
Mala som asi 10 rokov a  po-
máhala tetám, ktoré tam pra-
covali. Oni si urobili pauzu a ja 
som „štemplovala“ preukazy 
a obaľovala knihy do igelitu.

Do starej Petržalky, nie-
kde v  okolí Záporožskej, 
som chodila do ľudovej ško-
ly umenia. To tam ešte bola 
normálna dedina. Paráda to 
bola v  Lunaparku. Veľa sme 
sa vozili. Dodnes nechápem, 
ako to moji rodičia utiahli. 
S otcom sme chodili k rame-
nu, domy už boli zbúrané, ale 
stromy zostali, otec nám tam 
trhal marhule. Bolo to tam di-
voké, nikto sa nestaral... 

Tešili sme sa aj v nedeľu na 
burzu na „Dostiške“ a neskôr 
na Rybalkovej, kde ste zohna-
li kazety a  plagáty z  Brava. 
Ale  najkrajšie spomienky? 
Na Šutrovku. V zime sme sa 
tu aj korčuľovali a v lete, ešte 
aj na malom jazere, kde boli 
ostrovčeky, kúpali. 

Pamätám sa, ako sme ská-
kali cez panely na stave-

nisku, ale najzábavnejšie to 

bolo počas snehovej kalamity 
v  roku 1987. To sme skákali 
z balkóna škôlky do závejov...

Keď som bola štvrtáčka na 
ZŠ, na mieste dnešnej 

Ekonomickej univerzity boli 
ešte rodinné domy. Každé 
ráno odtiaľ chodil autobus, 
ktorý stál aj pred naším do-
mom a  vozieval nás do školy 
na Sklodowskú. Nepamätám 
si, ako šofér vyzeral, ale stá-
le viem jeho meno. Pišta. Bol 
super, vždy nás čakal s  otvo-
renými dverami a  keď sme aj 
meškali, tak nás s  úsmevom 
počkal.

Ako deti sme chodili do 
Lunaparku, kde bolo dobrým 
zvykom dať kolotočiarovi na 
pivo a  on nás potom nechal 
točiť, dokedy sme chceli. 

Bol tam jeden kolotoč – dve 
lietadlá vedľa seba. Išli sme 
tam so sestrou aj s  našimi 
bratrancami, sedeli sme po 
dvoch. Ako vždy dal otec 
kolotočiarovi na pivo, ale on 
tentoraz na to pivo aj odišiel 
a  nás nechal sa točiť. V  jed-
nej chvíli sa kolotoč zastavil, 
bratranci boli práve dole hla-
vou. Chvíľu sme sa na tom za-
bávali, ale po čase im začalo 
byť zle a  kolotočiara nebolo. 
Nepamätám sa, ako dlho sme 
tam sedeli, ale ten pohľad na 
nich, keď sa konečne dostali 
dole, nezabudnem. Trvalo 
dlho, kým sme zase vliezli do 
hocijakého kolotoča.

Ihrisko v „účku“ na 
Romanovej ulici

Pohľad na Ovsište z konečnej autobusov Čapajevova ulica

Chorvátske rameno

Námestie hraničiarov, kde bol 2. apríla 1973 položený 
aj základný kameň výstavby sídliska Petržalka.
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H I S T Ó R I A

V polovici 19. storočia sa vo vie-
denských sálach a dvoranách ne-
tancoval iba valčík a nepilo sa iba 
šampanské. Číhali v nich pokuše-
nie, rivalita a vražedné intrigy. Sissi 
čelí novým nástrahám a protivní-
kom, ktorí sa ju snažia zahnať do 
kúta. Obmedzovaná prísnym proto-
kolom a búrlivým manželstvom na-
koniec nachádza útechu na zámku 
pri Pešti. Práve tu bližšie spoznáva 
uhorského ministerského predse-
du grófa Andrássyho, do ktorého 
sa nechtiac zaľúbi. Tragická správa 
však donúti Sissi opustiť bezpečné 
útočisko a vrátiť sa do Viedne.

S Maxom sa spoznali na rande 
naslepo. Očaril ju šarmom 
a vtipom. A tie jamky v lícach! 
Presne takéto rozptýlenie po roz-
chode potrebovala. Nadšenie 
však trvalo len do chvíle, keď sa 
uprostred konverzácie dostavil 
ten pravý. Ukázalo sa, že Max si 
ju len náhodou všimol v podniku, 
kde čakala na spoločnosť, a využil 
to. Neviete si predstaviť to sklama-
nie! Pred odchodom jej dal lístok 
na hokejový zápas, keby jej vraj 
dohodnuté rande nevyšlo. Hodila 
vstupenku do kabelky a pokúsila 
sa dať tomu druhému nešťastníko-
vi šancu. Márne.

Napínavá noir detektívka o zločine 
stratenom v chorvátskej realite 
90. rokov.V istú septembrovú noc 
roku 1989 v malom mestečku 
na dalmátskom pobreží zmizne 
dievča. Po sedemnásťročnej Silve 
akoby sa zľahla zem a policajné 
pátranie neprináša nijaké výsled-
ky. Naposledy ju videli na miestnej 
rybárskej zábave, a hoci existu-
je viacero teórií a podozrivých, 
Silvin prípad zatienia politické 
a spoločenské udalosti v Chorvát-
sku – ekonomický kolaps, zmena 
režimu, vojna.

Detektív seržant Washington Poe 
bojuje na súde proti nútenému 
vysťahovaniu zo svojho milované-
ho domčeka na samote, keď ho 
náhle odvolajú k prípadu muža, 
ktorého ubili na smrť bejzbalovou 
pálkou v zapadnutom bordeli. Poe 
je zmätený – on loví sériových 
vrahov, a toto vyzerá na tuctovú 
vraždu rukou pasáka. Jeho účasť 
si však osobne vyžiadali ľudia, ktorí 
radšej zostávajú v ústraní. Prečo 
na minulosti obete nič nesedí?

Olíviin život sa krásne naplnil. 
Okrem milovanej hudby sa sú-
časťou jej dní stala Sofia, stará 
pani, ktorú si nesmierne obľúbila, 
a Oliver. Vhupol do jej života ne-
čakane... a rovnako nečakane ju 
jeho prítomnosť hreje a teší. Srdce 
má plné lásky. Vďaka týmto dvom 
ľudom sa jej ľahšie znášajú prob-
lémy doma, ktoré nemajú konca. 
Ale v živote je máločo jednoduché. 
Strata a bolesť si k nám zakaždým 
nájdu cestu.

Allison Patakiová: 
Sissi – osamelá 

cisárovná

Vi Keelandová: 
Letný návrh

Jurica Pavičić: 
Krvavá voda

M.W. Craven: 
Zóna smrti

Táňa Keleová-Vasilková: 
Olívia a on

Prečo v Petržalke nemáme fontány?

„Najväčšia mestská 
časť mala smolu. Ru-

žinov, ktorý voláme 
aj štvrťou fontán, bol 

už takmer dokončený, 
keď sa Petržalka len 
začínala stavať,“ ho-

vorí architekt Martin 
Zaiček. „Absencia 

fontán súvisí s nedo-
končenou výstavbou, 

nedostatkom financií, 
ale aj s faktom, že 

v 70-tych rokoch už 
bolo uplatňovanie 

vodných prvkov vo 
verejnom priestore na 

ústupe.“

Architekt Martin Zaiček 
zostavil publikáciu Brati-

slavské moderné fontány, kto-
rá mapuje vodné výtvarné die-
la, ktoré vznikli medzi rokmi 
1965 až 1989, kedy bol v plat-
nosti zákon o  integrácii vý-
tvarného umenia do architek-
túry s vykonávacou vyhláškou, 
v  ktorej bol ukotvený inštitút 
tzv. Hlavy V. Ten určoval po-
diel (percento) investície do 
umenia, ktoré bolo pevnou 
súčasťou stavieb a bolo finan-
cované z  verejných zdrojov. 

Fontány tak vznikali spravidla 
v  spolupráci sochára a  archi-
tekta. 

„Mali zlepšiť prostredie 
sídlisk, byť oázami pokoja, 
lákali k sebe obyvateľov. Boli 
miestom, kde chcete byť, na 
rozdiel od zvyšku sídliska,“ 
hovorí Martin Zaiček a  do-
dáva, že v  60-tych rokoch, 
ktoré sú v  knihe najsilnejšie 
zastúpené, vedela spoločnosť 
fontány rýchlo zrealizovať 
a pomerne lacno aj prevádz-
kovať. „Dnes už sú luxusom. 

Aj to je dôvod, prečo mnohé 
z nich chátrajú.“

Väčšina bratislavských 
fontán je nadčasových, so-
cializmus ich ideologicky ne-
formoval. „Fontány sú totiž 
hravým priestorom, ktorý in-
teraguje, na rozdiel od iných 
sochárskych diel, ktoré mali 
len symbolickú alebo oslavnú 
funkciu,“ vysvetľuje architekt.

Plánované boli
V  knihe Bratislavské mo-

derné fontány nájdeme 52 

fontán, ale len jedna sa na-
chádza v  Petržalke, konkrét-
ne ide o Pijúce holubice Am-
bróza Balážika v  Sade Janka 
Kráľa. Vznikla v  roku 1981, 
avšak nie ako súčasť sídliska. 
Prečo na najväčšom sídlis-
ku nemáme žiadne vodné 
výtvarné dielo? Fontány sa 
predsa umiestňovali práve 
medzi panelovými domami, 
aby vytvárali priestor pre 
stretávanie sa ľudí. 

To súvisí práve s nedokon-
čenou výstavbou. Petržalka 
je nedokončené sídlisko. Pri-
márne sa stavali domy a cesty, 
v druhej fáze, školy a mater-
ské školy, potom domy kul-
túry, obchody, ale koncepcia 
hlavnej osi s  rýchlodráhou 
sa nezrealizovala. Na za-
stávkach mali byť centrá vy-
bavenosti a  od nich sa mali 
ľudia pešími ťahmi dostávať 
do vnútroblokov. V centrách 
mali byť riešené aj pobytové 
verejné priestory a  navrhnu-
tých bolo niekoľko fontán. 

V  publikácii Bratislavské 
moderné fontány spomína 
jeden zo spoluautorov Ivor 
Švihran, že súčasťou pešie-
ho ťahu na Krásnohorskej 
smerujúceho k  stanici rých-
lodráhy bola pôvodne navrh-
nutá fontána Človek a vesmír 
od Vladimíra Havrillu. „Vo 

väčšom bazéne sa mala na-
chádzať plastika kľačiaceho 
dievčaťa, v  menšom oddele-
nom lávkou, zase päť metrov 
vysoký nerezový kužeľ ukon-
čený symbolickým vencom.“ 

Lenže prišiel rok 1989, 
veci nebolo možné dokončiť, 
zostali z  nich len fragmenty. 
Bohužiaľ, to nie je len prí-
pad Havrillovej sochy Ze-
nové dievča, ktorá je dodnes 
umiestnená medzi Turnian-
skou a Krásnohorskou. 

Sochy a  pamätihodnosti 
však z  tohto obdobia v  Petr-
žalke máme... „Ďalším dô-
vodom bolo, že vodné prv-
ky ustúpili novému trendu 
- architektúra sama mala 
vystačiť ako umelecké dielo. 
V  Petržalke to boli pokusy 
štruktúrovaných fasád do-
mov, dnes už neviditeľných 
Ars panelov od Juraja Sapa-
ra a  Jána Vanča v  bloku na 
Krásnohorskej. Umenie malo 
byť tým, čo obyvateľov formu-
je. V Petržalke sa to, žiaľ, už 
nepodarilo realizovať v  pl-
nom rozsahu.“ 

Mestská časť nevlastní ani 
nespravuje žiadnu fon-

tánu v  Petržalke. Kedysi obľú-
bená fontána pri Technopole 
patrí hlavnému mestu a  je 
v  správe Technopolu. „Fontá-

na je momentálne nefunkčná. 
V  poslednej dobe fungovala 
na jeden okruh čerpadla, ale 
pri výstavbe električky bola cez 
leto v  okolí Technopolu zvý-
šená prašnosť a  tým pádom 

extrémne zanášanie vody vo 
fontáne, preto bola odstavená,“ 
informoval nás Filip Häusler za 
Centrum Technopol. „Svetelné 
a  hrajúce efekty nefungujú už 
viac ako 5 rokov. Rekonštrukcia 
bola zamýšľaná, ale pre vysoké 
obstarávacie ceny sa k  nej za-
tiaľ nepristúpilo.“

Vodné prvky sa však opäť 
stávajú trendom, vidno to pri 
výstavbe nových štvrtí. Vodo-
tika zrealizovala tri fontány 
v oblasti Lužnej a Šustekovej. 
V Slnečniciach Južnom meste 
aj vo Viladomoch sú zas tech-
nické fontány – vodné trysky, 
ktoré obľubujú najmä deti.

Prvé lastovičky

Do knihy sa dostala 
jediná petržalská fontána 
Pijúce holubice v Sade 
Janka Kráľa. 

Socha Zenové dievča mala byť 
pôvodne súčasťou fontány.

Fontána na Má-
nesovom námestí sa 
tiež mala realizovať 
na konci socializ-
mu. Napokon tento 
priestor obsadili na 
dlhé roky autá.

Toto nie je torzo 
fontány, ale nie-

kdajšia trhovisková 
nádrž na vodu na 

Mlynarovičovej.

Rameno ako alternatíva
Dnes je Petržalka považo-

vaná za sídlisko s  kvalitnou 
zeleňou, pobytovým priesto-
rom sa však stále venuje málo 
pozornosti. Verejné priestory 
sú tu stále skôr prechodové. 
„Som presvedčený, že keby 
niekde vznikol vodný prvok, 
ľudia sa pri ňom zastavia. 
Zmena sa črtá napríklad 
v  súvislosti s  rekonštrukciou 
Námestia republiky, kde ví-
ťazný návrh už s  fontánou 
ráta. Na druhej strane, čo 
nemá iná mestská časť okrem 
Petržalky, je priam zenová 
hladina Chorvátskeho rame-
na, ktorý je výnimočným upo-
kojujúcim vodným prvkom,“ 
dodáva Martin Zaiček. (in)

foto: Marian Dekan, Matúš 
Husár, MČ Petržalka, in

➤

➤

➤

➤
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rok vyhlasuje aj firmu roka.
V miestnosti, kde na Hálovej 

sedíme, sa  jedna zo stien pýši 
diplomami predchodcov So-
dehalu. Študentským firmám 
ju poskytuje škola, rovnako 
ako dotáciu dvoch vyučova-
cích hodín týždenne, kedy 
päťčlenný vývojársky tím apli-
káciu vytvára. „Aktuálne s ňou 
finišujeme, takže neraz sme 
v škole do pol šiestej večer,“ ho-
vorí viceprezident pre financie 
Jakub Markovič. Je zodpoved-
ný za finančný plán ročného 
projektu, ktorý bude ukončený 
v  júni vyplácaním akcionárov 
aj s  dividendami. Akcionármi 
sa mohli stať študenti, učite-
lia aj rodičia, jedna akcia mala 
hodnotu 5 eur a  predalo sa 
ich 100. To bol vstupný kapi-
tál Sodehalu, ktorý však zväč-
šili aj vďaka prevádzkovaniu 
školského bufetu alebo orga-
nizáciou filmových podujatí 
pre študentov. Reálne peniaze 
totiž potrebovali napríklad na 
to, aby si zaplatili doménu. Vy-
tvorili si totiž stránku sodehal.
com, na ktorej svoju aplikáciu 
promujú. Oddelenie marke-
tingu obhospodaruje sociálne 
siete a aktuálne rieši reklamný 
spot aj dohodu s Google Play 
a  AppStore, aby sa tam ich 
appka objavila. A každý mesiac 

musia vyplatiť aj zamestnan-
cov. Všetci dostávajú výplaty, 
hoci je to zatiaľ len 30 centov 
na hodinu. Na záver musí všet-
ko sedieť do bodky, pretože 
budú mať aj daňovú kontrolu. 
Ukazujú mi hrubý šanón so 
zmluvami, faktúrami, desiatky 
dokumentov... je to verné ako 
v  reálnej firme. A  zmysel je 
jasný. Vyskúšať si reálne pod-
nikanie.

Chcú ju ponúknuť 
firmám

Väčšina študentských firiem 
sa prezentuje fyzickými pro-
duktmi. V Sodehale sa rozhod-
li byť odlišní, a preto si vybrali 
digitálny projekt. Je eko, s cie-
ľom odľahčiť prírodu a užíva-
teľsky užitočný. Sami určite 
viete, ako občas márne hľadáte 
kontakt či vizitku, ktorú ste 
dostali. „Vo Vizify môžete vizi-
tky zdieľať pomocou QR kódu, 
NFC alebo linkov, viete si vy-
brať ich dizajn, môžete si ich 
rozdeľovať do skupín,“ vysvet-
ľuje mi Adam Drdoš. „Bude 
dostupná bezplatne a budeme 
sa ju snažiť ponúknuť aj veľ-
kým slovenských firmám ako 
nástroj networkingu vo firme,“ 
dopĺňa ho viceprezident pre 
marketing Marcel Michaliak. 

Tento študentský Startup 
(začínajúci projekt ,pozn. red.) 
má podľa Sodehalu aktuálnu 
hodnotu 4-6-tisíc eur. Vytvo-
rili ho so vstupných kapitálom 
500 eur a, samozrejme, by boli 
radi, keby sa ujal. Podstatnú 
spätnú väzbu budú mať už 28. 
marca na veľtrhu študentských 
firiem, kde budú súťažiť vo 
viacerých kategóriách. Majú 
veľké ambície, radi by boli lepší 
ako doteraz najlepší z  Hálo-
vej, ktorí skončili na druhom 
mieste. Víťaz postupuje do 
európskeho kola a   aj preto 
sa v  Sodehale rozhodli, že sa 
budú prezentovať v angličtine.

„A čo vlastne znamená 
Sodehal?“ pýtam sa na záver. 
„Názov, to bola posledná vec, 
na ktorú sme mysleli,“ smejú 
sa. Takže pre poriadok: So-
dehal je skratka pre Software 
and Development Hálova. 
Ktovie, možno o nich ešte bu-
dete počuť. (in)

foto: archív Sodehal-u

Konštatuje, že schudnúť sa 
dá aj bez cvičenia. „Zní-

žite príjem a  stačí vám len 
sedieť na stoličke alebo ležať. 
Avšak vaše telo nebude vyze-
rať dobre. A preto ženy cvičia. 
Chcú štíhlu aj pevnú postavu.“ 

Fitness tréner má na svo-
jom facebookovom profile 
napísané, že je „expert na 
premenu žien“ a  pri zodpo-
vednom prístupe ručí za váš 
úspech. Trocha ma to pobaví 
a  trocha som skeptická. On 
mi však ukáže na fotografi-
ách premeny svojich klien-
tok, aké som doteraz videla 
maximálne na internete pri 
zázračných preparátoch ale-
bo prístrojoch, ktoré ma zba-
via tuku po troch návštevách. 
„Napríklad táto 40-ročná 
pani schudla z 86 kilogramov 
na 67 za polroka. Avšak bez 
námahy to nejde!“ upozor-
ňuje. „A obety v  stravovaní. 
Nejde však o  žiadne diéty. 
Môžete jesť prakticky hocičo, 
keď viete kedy a koľko.“

Za tri mesiace 10 kíl
František Nespešný (25) sa 

ženským tréningom profesi-
onálne venuje päť rokov. Ak-
tuálne má rozbehnuté tri tré-
ningové skupiny. Počet v nich 
je obmedzený, ôsmim až de-
siatim ženám sa v nich venujú 
dvaja tréneri. Poskytuje však 
aj osobné tréningy ďalšej de-
siatke klientok. „Stretávame 
sa v  menšom neverejnom 

fitness centre v  objekte fut-
balového štadióna v  Ovsišti,“ 
hovorí. „Pôsobí tu päť tréne-
rov, ja sa zameriavam čisto 
na ženy.“ 

Pod silovo-kondičným tré-
ningom si nepredstavujte, že 
sa presúvate od jedného posil-
ňovacieho stroja k  druhému. 
Na hodinovom tréningu po-
užívajú namiesto strojov zá-
važia, činky, závesné systémy, 
medicinbaly, kettlebelly, cvičia 
s vlastnou váhou, občas aj na 
workoutovom ihrisku. Nájde-
te tu väčšinou Petržalčanky od 
25 do 55 rokov, cieľom 70 per-
cent z  nich je schudnúť. Re-
álnych je vraj 10 kilogramov 
za tri mesiace. Cvičia dvakrát 
do týždňa, permanentku si 
kupujú na mesiac. Tréner má 
klientky, ktoré s  ním cvičia 

pravidelne aj dva roky, tvrdí 
však, že keď ženu za dva-tri 
mesiace naučí techniku cvi-
kov, ona sa stotožní s  jeho 
stravovacím plánom a  bude 
pokračovať sama, splnil svoj 
cieľ. „Na začiatku je dobré 
mať trénera, neskôr už môže 
byť na to aj sama. Nemusí 
vyslovene absolvovať tréningy, 
dôležité je zachovať pohyb – 
na bicykli, korčuliach, počas 
prechádzky,“ tvrdí. 

Ženy chcú trénera, čo 
ich pochopí

Petržalčan František Ne-
spešný od šiestich rokov 

prakticky až donedávna hrá-
val futbal. Strednú športovú 
školu– odbor výživa a  šport 
– tiež absolvoval v  Petržal-
ke. Istý čas mal aj on svojho 
osobného trénera. „Ten ma 
inšpiroval,“ spomenie. Na 
FTVŠ sa napokon profiloval 
ako tréner pre bežnú populá-
ciu. Popri štúdiu trénoval deti 
plávanie a  futbal a  začal sa 
zameriavať na tréningy žien. 
„V tom som sa našiel. Teší ma 
sledovať ich premenu. Občas 
sa žena zmení tak, žeby ste ju 
ani nepoznali. Nielen fyzicky, 
ale aj duševne.“

„V  čom sú ženské tréningy 

odlišné od mužských? Pre 
ženy sú lepšie iné cviky ako 
pre mužov?“ pýtam sa kla-
sicky laicky. „Nie, mali by byť 
obdobné. Hoci ženy radšej 
cvičia nohy, zadok a  brucho 
a muži zase vrchnú časť tela.“ 
So smiechom sa zhodneme, 
že všetky ženy by chceli cvi-
čiť najmä brucho. „My ale 
mávame tréning vždy na celé 
telo.“

Tvrdí, že ženy majú v rám-
ci tréningu väčšiu vytrvalosť, 
viac počúvajú, na rozdiel od 
mužov si skôr nechajú po-
radiť, aj preto sa mi s  nimi 
dobre pracuje a  majú veľké 
šance dosiahnuť svoj cieľ. Na 
druhej strane ich ovplyvňuje 
cyklus a  nálady, ktoré pri-
nášajú aj na tréning... „Keď 
prídu smutné, nahnevané, 
uštvané, nezačnem ich ničiť 
aj ja, prispôsobím im tréning 
tak, aby ho zvládli a na kon-
ci z  neho mali dobrý pocit,“ 
hovorí tréner, ktorý je občas 
aj polovičný psychológ. Po-
zná osudy viacerých svojich 
klientok. „Neprichádzajú na 
tréning len si zatrénovať, ale 
aj vypadnúť z reality alebo si 
pohovoriť o živote.“ A vtedy sú 
rady, že majú vedľa seba tré-
nera, ktorý ich pochopí. (in)

foto: archív F. N. 
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    www.greisiger.sk 

ČISTENIE 

Na všetkých prácach sa dohodneme priamo na cintoríne a nájdeme spolu najlepšie riešenie.  
Obhliadka a doprava je zdarma!!  Od roku 2014 sme obslúžili viac ako 12 000 spokojných       

zákazníkov.  Zavolajte a staňte sa ďalším z nich! 

DOSEKÁVANIE PÍSMA 0940 653 651   
0919 205 521 

HROBOV 
Čistenie: Jednohrob 100€ 85€    Dvojhrob  150€  130€ 
Impregnácia ZDARMA Doprava ZDARMA Obhliadka ZDARMA 
Obnova písma (zlatá, strieborná, čierna, biela farba) : 2€ 1,5€/znak 
Dosekávanie písma priamo na cintoríne    Do 5 znakov 60€ 
bez nutnosti demontáže pomníka:              6-11 znakov  120€ 
                                                                    12-30  znakov  12€/znak 
                                                                     31 a viac  11€/znak 

Ing. Miroslav Greisiger 

ŽULOVÉ POMNÍKY už od 600€ vrátane nápisu!*   
ŽULOVÉ KRYCIE DOSKY už od 600€ * *cena záleží od zvoleného materiálu (farby žuly) 
Doprava a odvoz starého materiálu ZDARMA!!                                                              
Renovácie hrobov,  vázy a svietniky, tabuľky s menami , fotografie, obkladanie hrobov, krycie dosky 
                    
 

 Ceny platia pri   objednaní 
do 30.4.2023 

Schudnete aj  
sedením na  
stoličke, ale...
Je marec, od januára sa potíte 
pri cvičení, žiadaný efekt zhodiť 
kilá sa nedostavuje a vaše nadšenie 
z novoročného predsavzatia opadáva. 
„Ženy aj sú schopné vydržať cvičiť, väčší 
problém však majú zmeniť a udržať návyky 
v stravovaní. A bez toho to nejde,“ tvrdí 
fitness tréner František Nespešný, ktorý sa 
špecializuje na tréning žien.

Klientkami Františka Nespešného sú aj ženy s výraznou nadváhou. Tvrdí, že mnohé sa 
vedia hýbať, väčším problémom je strava. „Bohužiaľ, bez zmeny stravovania schudnú len 
nepatrne.“

Vizify je digitálna kniž-
nica pre vizitky. Už dnes sa 
dá stiahnuť do Androidov.

➤

Keď smerujem do Stred-
nej priemyselnej školy 

elektrotechnickej na Hálovej 
ulici, kde má Sodehal základ-
ňu, o  študentských firmách 
neviem nič. Oslovil ma Jakub 
Kubina z  oddelenia marke-
tingu a mne ako prvá napadla 
otázka: „To už 17-roční stredo-
školáci robia biznis a zarábajú 
peniaze vo virtuálnom priesto-
re?“ Odpoveď je áno, prinaj-
menšom sú na najlepšej ceste.

Ako reálne podnikanie
Vítajú ma štyria z pätnástich 

zamestnancov. V snahe zorien-
tovať ma, vysvetľujú, že SPŠE 
Hálova otvára každý rok 3-4 
triedy v odbore – IST – infor-
mačné a  sieťové technológie. 
Tých najtalentovanejších na 
programovanie, teda vytvára-
nie vlastných aplikácií a  hier, 
zoskupili v  treťom ročníku 
do jednej výberovej menom 
OpenLab. „Všetci v  triede sme 

ambiciózni, mnohí si už vedia 
popri škole aj zarobiť,“ hovorí 
mi Adam Drdoš. A  polovica 
z  tejto triedy založila na jeseň 
minulého roka študentskú 
firmu pod garanciou učiteľky 
aplikovanej ekonómie  Maria-
ny Veličovej. Vytvorili stanovy, 
podnikateľský plán a zapísali sa 
do obchodného registra nezis-
kovky Junior Achievement Slo-
vensko, ktorá projekty študent-
ských firiem zastrešuje a každý 

„Deväťdesiat percent vizitiek skončí do týždňa v koši bez toho, aby 
boli vôbec užitočné. Ročne sa vo svete vyhodí 9 miliárd papierových 
vizitiek!“ prezrádza Adam Drdoš jednu z motivácií, prečo sa tím 
študentskej firmy Sodehal, v ktorej je prezidentom, rozhodol vytvoriť 
aplikáciu Vizify, akúsi digitálnu knižnicu pre všetky vaše vizitky.

Študenti z Petržalky 
vytvorili virtuálnu „vizitkáreň“

„Všetci vieme programo-
vať, ale každý robí, čo vie 
najlepšie,“ hovorí prezident 
študentskej firmy Adam 
Drdoš.

➤

➤
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Blaise  
Pascal

obrábalo  
pluhom

2. časť 
tajničky

skratka  
Univerzity  
Komen-     
ského

log,  
po česky

lámaním  
poškoď

Autor  
krížovky:  

Juraj  
Mitošinka

pre-        
chádzka  
(hovor.)

hematit
typ  

morského  
pobrežia

staroin-     
dický boh  
podsvetia

značka 
astátu

džezový  
štýl

uľahčil,  
odľahčil

Pomôcky: 
UMi, alén,  
terem, me-   
linit, lavra  

úzky nôž  
na upicho-   

vanie

1. časť 
tajničky

mužské  
meno

natiahlo  
na nohy  

obuv
driapu

skratka  
súhvezdia  
Malý voz

zryčal,  
vykríkol  
(expr.)

5. časť 
tajničky
zatvoril  

zapínadlo

okrasný  
vták  

žíhaním 
spracúvam

značka  
ampér-      
závitu

často  
kážem  

jednotka  
merania

veľmi  
túžilo  

postupne  
zjedol

kame-      
ňolom

židovský  
chlieb  

mužské  
meno

povíchrica  
(bás.)  
udreli  
(expr.)

týkajúca  
sa ôs

rež pílkou  
mužské  
meno

cit. poska-   
kovania  
4. časť 
tajničky

nerast  
zo skupi-    
ny živcov

Pomôcky: 
maces, la-   
binet, ten-   
zor, pavúz  

napínač  
(anat.)  

kurovitý  
vták

fosfid  
zirkónu  

súvisiaca  
s chotárom

pravosláv-   
ny kláštor  
mesiac žid.  
kalendára

hra v karty  
(zastar.)

orientálny  
panovník  

žrď  
na voze

e-mail 
(inform.) 
vineta,  
nálepka

meno  
francúz-     

skeho her-   
ca Delona

zamotal  
(expr.)  

prinášaj

obec na  
Slovensku  
uzavretý  

záliv

lebo  
(bás.)

viackrát  
potriasol  
obhrnuli

značka  
titánu  

nepopásaj  
(expr.)

zrakový  
orgán

nelákaj  
Anna  
(dom.)

druh kol-    
kovej hry  
mužské  
meno

nežnosť
núťte,  

pobádajte  
krík

nedrv  
na prach  
mužské  
meno

srdcovnica

Pomôcky: 
ESP, rias,  
chakan, ni-  
san, tartel  

citoslovce  
brnknutia  
obec na  

Slovensku

opäť  
tvorca  
máp  

(šport.)  

chyť sa  
poskytuješ

kývam  
(kniž.)

mužské  
meno  

ťapotanie  
(expr.)

potom  
malinkí  
(expr.)  

zabaliť,  
zababušiť  

(expr.)

hlcem  
kričíš  

(expr.)

pán  
(z angl.)  

lipnú  
(kniž.)

áronovitá  
trváca  
rastlina

posmešne  
napodob-    

ňoval  
zrána

ozn. liet.  
Etiópie  

programo-   
vací jazyk

klamstvá
melódia  

indiánske  
jedlo

liatím  
napĺňa  

depozitum  
(zried.)

skratka  
obrnenej  
divízie

parovodné 
potrubie  
týkajúce  
sa tyla

cit. rýchle-   
ho pohybu  

patriaci  
mne

3. časť 
tajničky

prehŕňa-    
ním vlasov 
hľadáme  

vši

vytretie

sieň  
(zastar.)  
menší  
(kniž.)

čipoce  
úžitkový  

hmyz

Pomôcky: 
Kuklov,  
šípovka,  
pemikan  

vylákaj  
plat,  

výplata

vodná  
rastlina  

posvätný  
zákaz

symetrála  
je zami-     
lovaný  
(pren.)

druh  
trhaviny

jojká  
(expr.)  

albánske  
platidlo

prúd  
stanica  

technickej  
kontroly  

skvalitne-    
nie

ženské  
meno  

značka  
európia

dievka  
(kniž.)

postupne  
ponavšte-   

vuje

letmo,  
narýchlo

propadién  
(chem.)

ručanie  
(expr.)

vydávame  
stony


